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Posiada jednà z najwi´k-
szych sieci przedstawi-
cielstw w Polsce. Wysoki po-
ziom us∏ug i najwy˝sza ja-
koÊç produktów stawia firm´
BUDVAR Centrum SA (Zduƒ-
ska Wola) w czo∏ówce produ-
centów okien w kraju. Za li-
ni´ ekologicznych okien
PCW spó∏ka odebra∏a Srebr-
ne God∏o QI 2008.

Z Arturem B∏asikiem,
Dyrektorem Operacyjnym

i Cz∏onkiem Zarzàdu BUDVAR
Centrum SA

rozmawia Maria Le˝ucha

– Jaka jest historia firmy
BUDVAR?

– BUDVAR Centrum SA
zosta∏ zarejestrowany
w marcu 1997 roku. Firma

notowana jest na Gie∏dzie
Papierów WartoÊciowych.
Zadebiutowa∏a 28 maja 2007
roku, jako 300 spó∏ka na
warszawskim parkiecie.
Prezesem zarzàdu i g∏ów-
nym akcjonariuszem jest
Marek Trzciƒski.

– Jakie jest motto Paƒ-
stwa firmy? 

– Od poczàtku swojego
istnienia BUDVAR Cen-
trum SA dok∏ada wszelkich
staraƒ, aby jego produkty
wyró˝nia∏y si´ najwy˝szà
jakoÊcià. Firma dysponuje
jednà z najbardziej zaawan-
sowanych technologicznie
fabryk w Europie, co po-
zwala wytwarzaç okna eko-
logiczne i nowoczesne. To
w∏aÊnie doÊwiadczenie
w bran˝y, dba∏oÊç o zdro-
wie i bezpieczeƒstwo u˝yt-
kowników, stan Êrodowiska
oraz kompleksowoÊç oferty
sprawiajà, ˝e BUDVAR
Centrum SA cieszy si´
ogromnym zaufaniem
klientów. 

– W czym firma si´ spe-
cjalizuje? Jakie innowacje
wdra˝a?

– Naszym sztandarowym
produktem sà ekologiczne-
okna z PCW bez stabilizato-
rów na bazie kadmu i o∏o-
wiu. Zosta∏y one zastàpione
stabilizatorami wapniowo-
cynkowymi, równie trwa∏y-

mi i jednoczeÊnie bezpiecz-
nymi dla Êrodowiska natu-
ralnego. Okna BUDVAR
charakteryzujà si´ znako-
mitymi wskaênikami izola-
cji termicznej i akustycz-
nej, dzi´ki zastosowaniu
specjalnych szyb z ramka-
mi ze stali szlachetnej
i profili 5- i 6-komorowych.
Ponadto, jako jedyna firma
w Polsce, posiadamy
w standardzie okna ze s∏up-
kiem zgrzewanym, a nie
skr´canym mechanicznie. 

– Unia Europejska du˝y
nacisk k∏adzie na ochron´
Êrodowiska, czy BUDVAR
Centrum SA stosuje si´ do
unijnych zaleceƒ? 

– Firma spe∏ni∏a wytycz-
ne Komisji Europejskiej
i jako pierwszy producent
stolarki okiennej w Polsce
zacz´∏a stosowaç profile po-
zbawione szkodliwych sub-
stancji, takich jak o∏ów.
Nasze ramy nadajà si´ do
recyclingu, w trakcie prze-
róbki nie wydzielajà szko-
dliwych metali. Obecnie
prowadzimy ogólnopolskà
kampani´ „Zap∏acimy za
Twoje stare okna”. W ra-
mach akcji mo˝na wymie-
niç stare okna na nowe,
proekologiczne produkty
firmy BUDVAR.

– Kto jest paƒstwa g∏ów-
nym odbiorcà?

– BUDVAR Centrum SA
dzia∏a w oparciu o w∏asnà
sieç salonów. Realizujemy
równie˝ du˝e kontrakty de-
weloperskie. Klienci wybie-
rajà BUDVAR, dzi´ki reko-
mendacji i kompleksowej
ofercie. O naszych produk-
tach informujà ogólnopol-
skie kampanie promocyjne. 

– BUDVAR mo˝e po-
chwaliç si´ licznymi certy-
fikatami i nagrodami. Za
co zosta∏y one przyznane?

– Nasze produkty, jako
nieliczne na polskim rynku
stolarki okiennej, posiadajà
wszystkie wymagane przez
polskie prawo dokumenty,
dopuszczajàce do stosowa-
nia w budownictwie i do
obrotu na rynku polskim,
w tym certyfikat ISO
9001:2000.

Potwierdzeniem wysokiej
jakoÊci jest otrzymanie pre-
sti˝owego tytu∏u „Odkrycie
Roku 2007” oraz nagrody
w konkursie „Europejska
Firma”. Nasze okna ju˝ po
raz piàty znalaz∏y si´
w gronie laureatów Medalu
Europejskiego dla Wyro-
bów. Szczycimy si´ równie˝
tytu∏em Lidera Polskiego
Biznesu i 6. miejscem
wÊród najbardziej wiary-
godnych, dynamicznych
i rentownych firm woj.
∏ódzkiego. BUDVAR trium-

fowa∏ tak˝e w konkursie
Forum JakoÊci Quality In-
ternational zdobywajàc ty-
tu∏ Laureata i Srebrne Go-
d∏o.

– W dobie walki o utrzy-
manie si´ w bran˝y wa˝ny
jest marketing. Jakà stra-
tegie, paƒstwo przyj´li? 

– Prowadzimy ogólnopol-
skie dzia∏ania promocyjne:
kampanie telewizyjne, bill-
boardowe, prasowe i radio-
we. Sponsorujemy du˝e wy-
darzenia medialne np. gal´
Wiktorów transmitowanà
przez TVN. Dla wygody
klientów zmieniamy wy-
strój swoich salonów sprze-
da˝y i odÊwie˝amy ca∏à
identyfikacj´ wizualnà. Pa-
mi´tamy o tym, ˝e strate-
gia marketingowa jest bar-
dzo wa˝na, jednak najistot-
niejsza jest dba∏oÊç o jakoÊç
swoich produktów i satys-
fakcj´ klientów. Ca∏y czas
udoskonalamy nasze okna
i podwy˝szamy poziom
us∏ug.

– Czy firma o takim pro-
filu jest konkurencyjna na
rynkach europejskich?

– BUDVAR Centrum SA
kontynuuje ekspansj´ za-
granicznà, np. w Niem-
czech. W tym momencie
koncentrujemy si´ na bu-
dowie w∏asnej sieci sprze-
da˝y w Czechach. W ciàgu

najbli˝szych miesi´cy uru-
chomimy 5 biur w Pradze,
kolejne powstanà w naj-
wi´kszych czeskich mia-
stach. 

– W jaki sposób zarzàd
dba o za∏og´ i podnoszenie
jej kwalifikacji?

– BUDVAR Centrum SA
zatrudnia ponad 300 osób.
Zarzàd Spó∏ki jest Êwiadom
tego, ˝e bez profesjonalne-
go, zaanga˝owanego zespo-
∏u sukces firmy by∏by nie-
mo˝liwy. Pracownicy mogà
liczyç na rozbudowany pro-
gram szkoleƒ, komfortowe
warunki oraz okreÊlonà
Êcie˝k´ kariery.

– Jakie sà plany inwesty-
cyjne spó∏ki na najbli˝sze
lata?

– Plany firmy na najbli˝-
sze lata obejmujà ciàg∏e
udoskonalanie swoich pro-
duktów, opracowywanie
i wdra˝anie ekologicznych
rozwiàzaƒ technologicz-
nych oraz kontynuacj´
ekspansji zagranicznej.
W tym roku planujemy po-
nadto rozszerzenie oferty
o okna drewniane i okna
aluminiowe.
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Ekologiczne okna

TENNECO Automotive Pol-
ska, producent systemów
wydechowych GILLET oraz
WALKER zdoby∏o bràzowe QI
w Programie Forum JakoÊci
QI 2008, w kategorii Produkt
Najwy˝szej JakoÊci. Zlokali-
zowany w Rybniku zak∏ad
jest cz´Êcià korporacji, któ-
ra posiada ponad 80 fabryk
w ró˝nych krajach na ca∏ym
Êwiecie i zatrudnia ponad
20 tys. osób. 

– JakoÊç pe∏ni w naszej
firmie kluczowà rol´ –
mówi Franciszek Kozub
– Pe∏nomocnik ds. Jako-
Êci. – Dla nas ozna-
cza przede wszyst-
kim spe∏nienie wy-
magaƒ klienta. Te-
mu podporzàdko-
wane sà wszystkie
procesy, zwiàzane
z opracowaniem
ofert produktu, je-
go zaprojektowa-
niem, oraz przygo-
towaniem procesu
p rodukcy jnego ,
a wszystko to robi-
my po to, aby w sposób
optymalny sprostaç ocze-
kiwaniom klienta. 

Tenneco w Rybniku
produkuje uk∏ady wyde-
chowe dla najwi´kszych
koncernów na Êwiecie –
General Motors, Merce-
desa, Volkswagena, Peu-
geota, Renault, Toyoty

czy te˝ dla fabryki moto-
cykli BMW. Jest jedynà
w strukturach europej-
skich fabrykà, która pro-
dukuje t∏umiki dla moto-
cykli (druga znajduje si´
w USA i produkuje uk∏a-
dy wydechowe dla moto-
cykli Harley Davidson).
W Rybniku produkowane
sà rury kolektorowe, wy-
dechowe, puszki t∏umiko-
we, t∏umiki ze stali nie-
rdzewnej, aluminiowa-
nej, chromowane, ale
równie˝ z innymi cieka-
wymi rodzajami obróbki
powierzchni. 

System Zarzàdzania Ja-
koÊcià wg normy ISO
9000 wdro˝ono równole-
gle z uruchomieniem
produkcji w 1997 roku.
Nast´pnie uzyskano cer-
tyfikat QS 9000 dla cz´Êci
produkcyjnej i dystrybu-
cyjnej. W 2005 r. firma
uzyska∏a certyfikat ISO

TS 16949, który gwaran-
tuje spe∏nienie wymagaƒ
klientów na wielu ryn-
kach, z uwagi na jego du-
˝à elastycznoÊç. Wdro˝o-
no równie˝ system ochro-
ny Êrodowiska ISO
14001:2004 oraz system
Behavioral Based Safety,
który skutecznie zapobie-
ga wypadkom, bowiem
pracownicy obserwujà
niebezpieczne zachowa-
nia swoich kolegów w sy-
tuacjach naturalnych
i pomagajà radziç sobie
z nimi.

Aby sprostaç potrze-
bom klienta Tenneco wy-
pracowa∏o specjalne pro-
cedury, dostosowane do
wymogów normy ISO/TS
16949. – Oprócz naszych
wewn´trznych, zak∏ado-
wych procedur pos∏ugu-
jemy si´ tak˝e procedu-
rami, które funkcjonujà
na poziomie korporacyj-
nym – mówi Franciszek
Kozub. – Do kontaktów
z klientem sà powo∏ane
specjalne zespo∏y tzw.
„Customer Team”. Ca∏y
proces rozwoju nowych
produktów obejmuje 8
g∏ównych kroków. Po
ka˝dym z nich ma miej-
sce przeglàd czyli tzw.
„guide review”. Odbywa
si´ on zarówno u nas na
poziomie lokalnym jak
i na poziomie centrali.

Nadajà one odpowiednie
tempo i sà zarazem czyn-
nikiem mobilizujàcym
poszczególne zespo∏y,
które uczestniczà w ca-
∏ym procesie. Jednym
z kluczowych etapów
jest zatwierdzenie wdra-
˝anych przez nas no-
wych produktów przez
klienta, co oznacza, ˝e
taki t∏umik jest gotowy
do seryjnej produkcji.
Ostatnim krokiem jest
zatwierdzenie przez
klienta zdolnoÊci procesu
produkcyjnego, zarówno
pod kàtem wymagaƒ ja-
koÊciowych, jak i iloÊcio-
wych. Odbywa si´ to
w czasie specjalnego
2 dniowego auditu,
w czasie którego przed-
stawiciele klienta spraw-
dzajà mo˝liwoÊci wyko-
nania przez nas maksy-
malnych zapotrzebowaƒ.

Oferta Tenneco skiero-
wana jest do producen-
tów samochodów osobo-
wych, dostawczych i mo-
tocykli. Korporacja sta-
wia jednak na dalszy roz-
wój, poszukuje innych
odbiorców i dlatego te˝
powo∏ano nowy zespó∏
specjalistów, który jest
odpowiedzialny za poszu-
kiwanie nowych rozwià-
zaƒ technicznych, szuka-
jàc jednoczeÊnie nowych
obszarów dzia∏ania. Efek-

tem pracy tego zespo∏u
jest na przyk∏ad podpisa-
nie umowy o wspó∏pracy
z innà mi´dzynarodowà
firmà, która specjalizuje
si´ w produkcji maszyn

budowlanych, drogowych
i innego ci´˝kiego sprz´-
tu. Fabryka z Rybnika
jest tak˝e producentem
uk∏adów wydechowych
do kosiarek. 

Zdaniem zarzàdu fir-
my, sukces fabryki zale-
˝y od dobrej wspó∏pracy
Êwietnego zespo∏u ludzi.
W Rybniku uda∏o si´ po-
zyskaç sprawdzonych
i doÊwiadczonych specja-
listów. Ceni si´ tutaj
szybkoÊç uczenia si´ pra-
cowników i umiej´tnoÊç
przystosowania do no-
wych warunków. Atu-
tem jest tak˝e p∏aska

struktura zarzàdzania.
Pomaga ona w lepszych
kontaktach mi´dzy pra-
cownikami, ale równie˝
w szybkim podejmowa-
niu decyzji. W rozbudo-

wanych systemach za-
rzàdzania decyzje podej-
muje si´ na wielu szcze-
blach i trwa to d∏ugo,
zaÊ w Tenneco podczas
spotkaƒ grupy specjali-
stów, która z regu∏y jest
w stanie przygotowaç
materia∏ do podj´cia na-
tychmiastowej decyzji. 

Firma docenia pracow-
ników – najlepsi otrzy-
mujà nagrody i wyró˝-
nienia.

Anna Biszkowiecka
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JakoÊç Tenneco
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TU EUROPA SA jest jedynà fir-
mà ubezpieczeniowà notowanà
na warszawskiej Gie∏dzie Pa-
pierów WartoÊciowych. Wraz
z Towarzystwem Ubezpieczeƒ
na ˚ycie EUROPA SA tworzy
Grup´ Kapita∏owà EUROPA,
która specjalizuje si´ w ubez-
pieczeniach dla sektora finan-
sowego. Za swoje us∏ugi naj-
wy˝szej jakoÊci obie Spó∏ki 
EUROPA odebra∏y Srebrne 
God∏a Forum JakoÊci QI 2008.

Z Jackiem Podobà,
prezesem Zarzàdu

TU EUROPA SA
i TU na ˚ycie EUROPA SA
rozmawia Maria Le˝ucha

– Historia firmy si´ga
1995 r. Od poczàtku ukierun-
kowani Paƒstwo byli na sek-
tor finansowy?

– Od poczàtku, tj. od po-
nad 13 lat, spó∏ka majàtkowa
EUROPA funkcjonuje w sek-
torze bankowym i szeroko
rozumianym finansowym,
zaczynajàc od obs∏ugi naj-
wi´kszej firmy leasingowej
w Polsce. W 2002 r. spó∏ka –
córka, Towarzystwo Ubezpie-
czeƒ na ˚ycie EUROPA SA,
pozwoli∏a na rozszerzenie tej
dzia∏alnoÊci o ofert´ ubezpie-
czeƒ indywidualnych. Kolej-
ne lata naszego rozwoju za-
owocowa∏y dynamicznie po-
szerzajàcym si´ gronem part-
nerów biznesowych, dywer-
syfikacjà innowacyjnej ofer-
ty produktowej oraz kana∏ów
dystrybucji. W roku 2008 bar-
dzo dynamicznie weszliÊmy
równie˝ w obs∏ug´ poÊredni-

ków sprzedajàcych produkty
finansowe. 

– EUROPA zakoƒczy∏a 12
rok swojej dzia∏alnoÊci osià-
gajàc rekordowe wyniki. Ja-
kie czynniki wp∏yn´∏y na
tak mocnà pozycj´ Paƒstwa
firmy na rynku?

– Kluczowym czynnikiem
sukcesu by∏o stworzenie uni-
kalnego modelu biznesowego
polegajàcego na wyspecjalizo-
wanej i Êcis∏ej kooperacji z in-
stytucjami polskiego sektora

finansowego. Nie ma w Pol-
sce drugiej firmy, która kon-
centruje si´ tylko na sektorze
ubezpieczeƒ, zwiàzanych tak
mocno z produktami banko-
wymi. Choç jesteÊmy niewiel-
kà organizacjà – zatrudniamy
ok. 160 osób – i dzia∏amy poza
tradycyjnymi formami sprze-
da˝y ubezpieczeƒ, to z powo-
dzeniem konkurujemy z naj-
wi´kszymi graczami na ryn-
ku. Dzia∏amy efektywnie, dy-
namicznie i elastycznie, dosto-
sowujàc si´ do wymagaƒ na-
szych Partnerów. W skutecz-

nej realizacji naszej strate-
gii wykorzystujemy przewagi
konkurencyjne GK EUROPA,
m.in. szerokà ofert´, atrak-
cyjne produkty inwestycyjne, 
generowanie produktów in-
nowacyjnych, nowatorskich,
wczeÊniej nie oferowanych
przez rynek. Dzi´ki temu
w krótkim czasie staliÊmy si´

liderem i ekspertem
w dziedzinie bancassu-
rance w Polsce. 

– Na ile ten sukces
to zas∏uga zatrudnio-
nych u Paƒstwa spe-
cjalistów? W jaki spo-
sób Grupa wspiera
ich rozwój?

– Pracownicy sà
najistotniejszym ele-
mentem sukcesu
Spó∏ek EUROPA. Po-
za standardowym
systemem wynagra-
dzania i premiowa-
nia, zapewniamy pra-
cownikom szereg do-

datkowych korzyÊci. Mo˝li-
woÊç rozwoju zawodowego
zespo∏u EUROPY wspiera
kompleksowy system szko-
leƒ zewn´trznych i we-
wn´trznych. Umo˝liwiamy
podnoszenie kwalifikacji
i poziomu wykszta∏cenia. Je-
steÊmy dobrym i poszukiwa-
nym pracodawcà. JeÊli ktoÊ
zamierza pozyskaç doÊwiad-
czenie w dziedzinie bancas-
surance, powinien do nas
trafiç, a naszà rolà jest spra-
wiç, aby najlepsi chcieli
z nami na d∏ugo pozostaç.
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Ubezpieczenia dla biznesu

Na zdj´ciu (od lewej): Jacek Podoba –
Prezes Zarzàdu oraz Stanis∏aw Wlaz∏o 
i Bogdan Fràckiewicz – Wiceprezesi
Zarzàdu TU EUROPA SA i TU na ˚ycie
EUROPA SA.

Racjonalna gospodarka eko-
nomiczna i sprzyjajàce wa-
runki inwestycyjne, sprawi∏y,
˝e Ornontowice (woj. Êlà-
skie) od kilku lat znajdujà
si´ w czo∏ówce gmin inwe-
stujàcych najwi´cej. Mimo
rolniczego charakteru, gmina
umiej´tnie wykorzysta∏a
przynale˝noÊç do najbardziej
uprzemys∏owionego regionu
w kraju. 

Ornontowice w 2005 ro-
ku obchodzi∏y 700-lecie

istnienia. 1 lutego 1977 roku
gmina Ornontowice utraci-
∏a swojà samodzielnoÊç sta-
jàc si´ cz´Êcià gminy Gie-
ra∏towice. W 1991 roku Or-
nontowice ponownie odzy-
ska∏y status samodzielnej
gminy. Gmina Ornontowice
le˝y nieopodal Miko∏owa
oraz 15 km od Gliwic. Ta
blisko 6-tys. gmina o cha-
rakterze rolniczym, jest jed-
noczeÊnie gminà górniczà.
Umiej´tnoÊç wykorzystania
atutu istnienia kopalni w´-
gla (KWK Budryk), sprawi-
∏a, ˝e Ornontowice majà
bardzo dobrà kondycj´ fi-
nansowà. Jak mówi Kazi-
mierz Adamczyk, wójt gmi-
ny Ornontowice: – Egze-
kwowanie nale˝noÊci od
górnictwa jest doÊç ucià˝li-
we, ale skutecznie upomi-
namy si´ o swoje. Obecnie
jesteÊmy gminà górniczà,
o której g∏oÊno w ca∏ym
kraju, bo to my odzyskali-
Êmy jako jedni z pierw-
szych nale˝ny, a nie p∏aco-

ny podatek od nieruchomo-
Êci, tj. obiektów budowla-
nych i urzàdzeƒ budowla-
nych znajdujàcych si´
w podziemnym wyrobisku

górniczym, za rok 2003. Po-
datek ten p∏acony regular-
nie przez górnictwo spowo-
dowa∏by wzrost o ok. 4 mi-
liony z∏otych rocznego bu-
d˝etu gminy, który obecnie
wynosi 16 milionów z∏o-
tych. Te 4 miliony pozwoli-
∏yby przeznaczyç jeszcze

wi´ksze Êrodki na inwesty-
cje, bàdê dofinansowaç ni-
skà subwencj´ oÊwiatowà
(otrzymujemy ok. 3,5 mln
z∏, a potrzeba 5,5), wyre-
montowaç drogi, na które
powiat nie posiada Êrod-
ków, sfinansowaç bezpie-

czeƒstwo i oÊwietlenie dróg
wojewódzkich i powiato-
wych, na które nie otrzy-
mujemy dofinansowania. 

Gmina umiej´tnie stara
si´ wykorzystywaç fundu-
sze unijne na dofinansowa-
nie swoich inwestycji od
poczàtku istnienia takich
mo˝liwoÊci. Najwi´ksze
kwoty przeznaczone zosta∏y
na budow´ i modernizacj´
infrastruktury (gminne dro-
gi, sieci wodociàgowo-kana-
lizacyjne). – W tym roku
rozpoczynamy najkosztow-
niejszà inwestycj´ w histo-
rii gminy – mówi wójt Kazi-
mierz Adamczyk. – Og∏osili-
Êmy przetarg na komplek-
sowà budow´ oczyszczalni,
wraz z kanalizacjà na tere-
nach, na których jej do-
tychczas nie wykonano.
Dalsza przebudowa sieci
wodociàgowych i budowa
nowej oczyszczalni Êcieków
jest nieodzowna, bowiem
Ornontowice stale si´ roz-
wijajà, przybywa inwestycji
przemys∏owych, rolniczych,
handlowych, us∏ugowych
i mieszkaniowych. Dalsze-
mu rozwojowi sprzyjaç b´-
dzie budowana autostrada
A1 (z pó∏nocy na po∏udnie
Polski). W Ornontowicach
majà nadziej´, ˝e zrealizo-
wane w´z∏y drogowe tej au-
tostrady odcià˝à ruch ko∏o-
wy na terenie gminy oraz
usprawnià komunikacj´ Or-
nontowic z innymi regiona-
mi kraju.

Jacek Majewski

GMINA PRZYJAZNA INWESTOROM / ORNONTOWICE

Lider gminnych inwestycji

Kazimierz Adamczyk, wójt gmi-
ny Ornontowice

Coraz szybsze tempo ˝ycia
i brak czasu wÊród spo∏e-
czeƒstwa powodujà, ˝e ro-
Ênie udzia∏ produkcji i sprze-
da˝y bardzo dobrych jako-
Êciowo, gotowych produktów
˝ywnoÊciowych. Liderem tej
bran˝y w Polsce jest Wielko-
polska Wytwórnia ˚ywnoÊci
PROFI SA (Grabów n/Pro-
snà). Urozmaicony i bogaty
asortyment produktów oraz
rozpoznawalna marka stawia
t´ firm´ na pierwszym miej-
scu w tym segmencie pro-
dukcji ˝ywnoÊci. 
PROFI za swój hit – grup´
gotowych produktów „DANIE
DNIA” wyró˝nione zosta∏o
Bràzowym God∏em w konkur-
sie Forum JakoÊci QI 2008. 

Hit – Danie Dnia

„DANIE DNIA” to praw-
dziwy przebój Wielkopol-
skiej Wytwórni ˚ywnoÊci
PROFI SA. To innowacyjne
na rynku gotowe wyroby,
b´dàce doskona∏ymi
i smacznymi daniami obia-
dowymi. W odró˝nieniu od
innych tego typu produk-
tów, sk∏adajà si´ z dwóch
sk∏adników (np. wieprzowi-
ny i makaronu czy mi´sa
z kurczaka i ry˝u) lub jed-
nosk∏adnikowego dania
mi´snego. Nadajà si´ do po-
dania po podgrzaniu w na-
czyniu bàdê kuchence mi-
krofalowej (w specjalnym
opakowaniu). Nie wymaga-
jà stosowania przypraw i do
minimum skracajà czas

przygotowania posi∏ku. Sà
doskona∏à alternatywà dla
osób, ceniàcych sobie czas
i dobrà jakoÊç potrawy. 

PROFI oferuje obecnie
grup´ 10 takich daƒ: pie-
czeƒ wieprzowà z kluskami
Êlàskimi, gulasz wo∏owy
z kaszà j´czmiennà, kurcza-
ka w sosie curry z ry˝em,
pulpety w sosie Êmietano-
wo-koperkowym z ziemnia-
kami, w sosie pomidoro-
wym oraz Êmietanowo-grzy-
bowym, indyka w sosie cy-
gaƒskim z ziemniakami, fa-
solk´ po bretoƒsku z kie∏ba-
sà, makaron z sosem boloƒ-
skim oraz leczo.

Lider rynku

PROFI jest niekwestiono-
wanym liderem bran˝y pro-
duktów gotowych w Polsce.
Ma w swojej ofercie dziÊ po-
nad 70 ró˝nego rodzaju pro-

duktów. Wyroby PROFI
znane sà w nie tylko w Pol-
sce, ale i w wielu krajach
Europy, USA i Kanadzie.
Oprócz produkcji mi´snych
daƒ gotowych, PROFI spe-
cjalizuje si´ w wytwarzaniu
pasztetów drobiowych
i wieprzowych (o ró˝nych
smakach), konserw mi´-
snych i rybnych, past ryb-
nych, zup oraz mielonek. 

Ka˝dego dnia zak∏ad
opuszcza 70 ton produktów.
Wyroby cenione sà za wy-
jàtkowà jakoÊç i bogactwo
smaków. NajnowoczeÊniej-
sze technologie produkcji
pozwalajà na przygotowa-
nie wyrobów o przed∏u˝o-
nym okresie trwa∏oÊci (na-
wet do 2 lat), jednoczeÊnie
bez zastosowania konser-
wantów i chemicznych do-
datków. 

Dominujàcà grupà pro-
duktów sà pasztety drobio-
we oferowane w kilku sma-
kach, w trzech rodzajach
opakowaƒ. Przebojem sà
lekkie opakowania alumi-
niowe, pokryte od we-
wnàtrz polipropylenem,
gwarantujàcym najwy˝szà
jakoÊç wyrobu i przed∏u˝o-
ny okres przydatnoÊci do
spo˝ycia. 

Innowacyjnymi i coraz
bardziej popularnymi pro-
duktami PROFI sà g´ste
i po˝ywne zupy. Produko-
wane sà ze Êwie˝ych wa-
rzyw i mi´sa, bez sztucz-
nych dodatków i konser-
wantów. Do ich pakowania
wykorzystuje si´ kilkuwar-
stwowà foli´ polipropyleno-

wà, dzi´ki której gwarantu-
je si´ najwy˝szà jakoÊç do 7
miesi´cy od daty produkcji.

Firma umocni∏a swojà
pozycj´ na rynku
przez niedawne
przej´cie Zak∏a-
dów Mi´snych
w D´bicy. Dzi´ki
temu poszerzona
zostanie oferta
PROFI o wyroby
mi´sne i w´dli-
niarskie, tak˝e
o produkty trady-
cyjne i regionalne. 

Najwy˝sza jakoÊç

Wielkopolska
Wytwórnia ˚yw-
noÊci PROFI SA
stawia na naj-
wy˝szà jakoÊç.
Uwidocznia si´ to
nie tylko w pro-
duktach, ale
i wdro˝onych za-
sadach funkcjo-
nowania zak∏adu.
PROFI odnotowuje corocz-
ny, systematyczny rozwój
firmy. Przedsi´biorstwo ce-
chuje nowatorstwo i ja-
koÊç produktów, ich natu-
ralny smak, domowe re-
ceptury oraz ró˝norodnoÊç
oferty. Na t´ najwy˝szà ja-
koÊç pracuje obecnie ok.
300 osób. 

Potwierdzeniem jakoÊci
na najwy˝szym poziomie
sà wdro˝one certyfikaty
i uprawnienia, wed∏ug któ-
rych odbywa si´ produkcja
(HACCP, ISO 9001:2000,
IFS, BRC, uprawnienia

eksportowe do krajów UE,
USA, Kanady i Japonii).

Polityka jakoÊci realizo-
wana jest równie˝ poprzez

powszechnà dost´pnoÊç pre-
cyzyjnej informacji o pro-
duktach, rzetelnà wspó∏pra-
c´ z partnerami oraz odpo-
wiedzialnoÊç wobec rynku
i Êrodowiska.

Najwy˝szà jakoÊç funk-
cjonowania firma realizuje
w∏aÊnie równie˝ przez mini-
malizowanie negatywnego
wp∏ywu na Êrodowisko na-
turalne. Zak∏ad wyposa˝ony
jest w urzàdzenia, zapobie-
gajàce emisji zanieczysz-
czeƒ do atmosfery, produk-
cja odbywa si´ z zastosowa-
niem energooszcz´dnych

rozwiàzaƒ i z zastosowa-
niem systemu recyklingu
opakowaƒ.

OdpowiedzialnoÊç
spo∏eczna

Od poczàtku swojego
istnienia WW˚ PROFI SA
identyfikuje si´ ze spo∏ecz-
noÊcià lokalnà. Zak∏ad
sponsoruje lub wspó∏orga-
nizuje wiele imprez o cha-
rakterze rekreacyjnym,
sportowym i kulturalnym.
Firma wspiera fundacje,
organizacje, stowarzysze-
nia, placówki oÊwiatowe
i parafie. Jako producent
˝ywnoÊci za punkt honoru
stawia przekazywanie
pewnej partii swoich wy-
robów najubo˝szym. Po-
moc w postaci swoich wy-
robów PROFI przekazuje
instytucjom dzia∏ajàcym
nie tylko w okolicy, ale
tak˝e w innych cz´Êciach
kraju i za granicà (g∏ównie
Litwa i Ukraina). Wielko-
polska Wytwórnia ˚ywno-
Êci PROFI SA systema-
tycznie wspiera dzia∏al-
noÊç m.in. Caritasu, Mona-
ru, PCK, Stacji Krwiodaw-
stwa i Krwiolecznictwa
a tak˝e lokalnych klubów
sportowych.

Magdalena Zastawnik
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˚ycie nabiera smaku

Jerzy Koszarny, Prezes Zarzàdu
PROFI SA i M. Zastawnik
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Forum Biznesu

„Lataj z Katowic” to program
GórnoÊlàskiego Towarzystwa
Lotniczego SA, zarzàdzajàcego
Mi´dzynarodowym Portem Lot-
niczym Katowice. Powsta∏ on
w trosce o pasa˝erów linii lot-
niczych funkcjonujàcych na
katowickim lotnisku. Za us∏ugi
na najwy˝szym poziomie firma
zosta∏a nagrodzona w konkur-
sie Forum JakoÊci QI 2008. 

Wstyczniu bie˝àcego ro-
ku rozpocz´∏a si´ ju˝

VII edycja programu. Skiero-
wany jest on zarówno do pa-
sa˝erów lotów czarterowych,
jak i korzystajàcych z po∏à-
czeƒ regularnych linii trady-
cyjnych oraz niskokoszto-
wych, a tak˝e biur podró˝y,
które organizujà wyloty
z MPL Katowice. Program
opiera si´ na karnetach raba-
towych, zawierajàcych pa-
kiet zni˝ek na us∏ugi Êwiad-
czone przez ró˝nego rodzaju
podmioty, funkcjonujàce na
terenie portu lotniczego. Jest
to 15% zni˝ka na parking (od
2 do 7 dni), 50% zni˝ka na
parking (powy˝ej 7 dni), 10%
zni˝ka do restauracji MPL
Katowice, 10% zni˝ka na ko-
rzystanie z pokoi goÊcinnych
GTL Service, 10% zni˝ka do
kawiarni Cafe Bistro, 10%
zni˝ka do kawiarni Voyage
Cafe, 10% zni˝ka na us∏ugi

Airport Taxi Services, 10%
zni˝ka na nocleg w hotelach
Wilga i Iskra, 10% zni˝ka do
baru Snack Bar, 10% zni˝ka
do pubu Business Shark, 5%
zni˝ka na zakupy w sklepie
„Baltona” w strefie wolno-
c∏owej, 5% zni˝ka na zakupy
w sklepie „Keraniss” w stre-
fie wolnoc∏owej, 5% zni˝ka
do baru szybkiej obs∏ugi
w strefie wolnoc∏owej, 5%
zni˝ka do punktu apteczne-
go. Pasa˝erowie, którzy wy-
latujà z MPL Katowice, ku-
pon rabatowy mogà wydru-
kowaç ze strony interneto-
wej programu www.latamz-
katowic.com.pl lub otrzymaç
bezpoÊrednio u touroperato-
rów i w biurach podró˝y,
wspó∏pracujàcych z GTL SA,
a tak˝e w punkcie informa-
cyjnym znajdujàcym si´
w Terminalu A MPL Katowi-
ce. Karnety te pasa˝erowie
mogà przed wylotem lub po
przylocie realizowaç w po-
szczególnych punktach us∏u-
gowo-handlowych, uczestni-
czàcych w programie. Z pro-
gramu od lat korzysta wiele
tysi´cy pasa˝erów. W VII
edycji bierze udzia∏ 17 part-
nerów, udzielajàcych rabaty
na swoje us∏ugi, 4 partnerów
medialnych, reprezentujà-
cych radio, pras´, telewizj´
oraz internet, 30 touroperato-
rów oraz oko∏o 400 biur po-
dró˝y.

Piotr Adamczyk

FORUM JAKOÂCI QI 2008 / NAGRODA
DLA GTL SA

„Lataj
z Katowic!”

Spó∏dzielcze Kasy Oszcz´dno-
Êciowo-Kredytowe funkcjonu-
jà w Polsce od ponad 15 lat.
SKOK Wo∏omin jest dziÊ jed-
nym z najwi´kszych w kraju.
Posiada 50 oddzia∏ów w 4
województwach. Zrzesza po-
nad 40 tys. cz∏onków. Zatrud-
nia 180 osób. Firma w∏aÊnie
otrzyma∏a nominacj´ do tytu-
∏u „Dobra Firma 2008” w kon-
kursie Liderzy Odpowiedzial-
noÊci Spo∏ecznej.

Z Mariuszem Gazdà,

Prezesem Zarzàdu Spó∏dzielczej
Kasy Oszcz´dnoÊciowo-
Kredytowej w Wo∏ominie
rozmawia Maria Le˝ucha.

– Jakie czynniki wp∏yn´-
∏y na osiàgni´cie tak zna-
czàcej pozycji na rynku?

– ZaczynaliÊmy w 1999 r.,
zatrudniajàc dwie osoby.
Dynamika rozwoju jest bar-
dzo du˝a – byliÊmy naj-
mniejsi, a dziÊ jesteÊmy jed-
nym z najwi´kszych SKOK-
ów w kraju. Mamy 50 od-
dzia∏ów, g∏ównie w woj. ma-
zowieckim, ale tak˝e w ∏ódz-
kim, podlaskim i lubelskim.
Od poczàtku stawiamy na
najwy˝szà jakoÊç Êwiadczo-
nych us∏ug. Oferta musi od-
powiadaç zmieniajàcym si´
warunkom ekonomicznym.
Naszym celem jest komplek-
sowe doradztwo w tym za-
kresie. Klient wie, ˝e propo-
nujemy mu ofert´ najbar-
dziej korzystnà. Kluczowy
w tym zakresie jest dobór
personelu. To bardzo trudne
zadanie, jednak dobrze przy-

gotowany pracownik jest
podstawà sukcesu. 

– Jakie sà kierunki dal-
szego rozwoju Paƒstwa
spó∏dzielni?

– SKOK jest organizacjà
ludzi, a nie kapita∏u. Tak˝e
i my dzia∏amy dla dobra
swoich cz∏onków, nie dla zy-
sku firmy. Przez te lata kasa

rozwija si´ niezwykle dyna-
micznie. Ârednio co 2 miesià-
ce otwieramy nowy oddzia∏.
Z ka˝dym rokiem wskaêniki
przychodów sà podwajane.
Stale rozbudowujemy ofert´,
zwi´kszamy liczb´ pracow-
ników i podnosimy ich kwa-
lifikacje. Rozwijamy si´ bar-
dzo pr´˝nie i mamy zamiar
nieustannie poszerzaç za-
si´g naszego dzia∏ania.
W ciàgu najbli˝szego roku
zamierzamy otworzyç kolej-
ne oddzia∏y na Podlasiu
i Lubelszczyênie. 

– Oferta SKOK-ów kiero-
wana jest przede wszystkim
do klientów indywidual-
nych. Co SKOK Wo∏omin

proponuje swoim cz∏on-
kom?

– G∏ównie po˝yczki go-
tówkowe na dowolny cel,
konsolidacyjne, mieszkanio-
we, dla wybranych grup za-
wodowych i dla studentów.
W naszej ofercie sà równie˝
lokaty terminowe, rentier-
skie i systematycznego

oszcz´dzania. Hitem jest
roczna lokata 9%, gwaran-
tujàca zysk w tej wysokoÊci,
bez ˝adnych ukrytych kosz-
tów. JesteÊmy w trakcie
uruchamiania serwisu inter-
netowego (e-SKOK), gdzie
ka˝dy klient b´dzie móg∏
przeprowadzaç transakcje
on-line. Jeszcze w tym roku
rozpoczynamy budow´ sieci
bankomatów i wprowadzi-
my karty bankomatowe
oraz kredytowe (Visa, Ma-
stercard).

– Wspomnia∏ Pan, ˝e
sukces jest zas∏ugà pracow-
ników. Czym Paƒstwo od-
wzajemniajà si´ im za te
wyniki?

– Od poczàtku stawiamy
na odpowiednio dobranà
i wykszta∏conà kadr´. Zor-
ganizowaliÊmy nawet swego
czasu specjalnà konferencj´,
poÊwi´conà temu zagadnie-
niu pt. „Sukcesem jest cz∏o-
wiek”. Kadra jest bardzo
m∏oda, u nas zdobywa odpo-
wiednie kwalifikacje. Ka˝dy
otrzymuje mo˝liwoÊç rozwo-
ju, poprzez szkolenia we-
wn´trzne i zewn´trzne. Bar-
dzo ∏atwo i szybko u nas si´
awansuje, poniewa˝ nie za-
trudniamy kadry kierowni-
czej z rynku, tylko sami jà
sobie kszta∏cimy. Dlatego
bardzo wielu pracowników
wià˝e si´ z naszà firmà na
d∏ugie lata. 

– Zostali Paƒstwo nomi-
nowani w Programie Lide-
rzy OdpowiedzialnoÊci Spo-
∏ecznej. Jak udaje si´ Paƒ-
stwu realizowaç te idee?

– Bardzo pr´˝nie wspó∏-
pracujemy ze wszystkimi sa-
morzàdami i organizacjami
spo∏ecznymi, na terenie dzia-
∏ania naszych oddzia∏ów.
Staramy si´ wspieraç po-
szczególne samorzàdowe ini-
cjatywy. Nie sprawia nam
trudnoÊci funkcjonowanie
w myÊl zasad odpowiedzial-
noÊci w biznesie. Wystarczy
realizowaç rzetelnà polityk´
wobec naszych klientów
i kontrahentów. Powo∏ali-
Êmy tak˝e do ˝ycia stowarzy-
szenie charytatywne „Pomoc
Bliêniego”, którego dzia∏al-
noÊç skierowana jest do osób
najbardziej potrzebujàcych. 

Liderzy Odpowiedzialno-
Êci Spo∏ecznej – Dobra Fir-
ma 2008 to ogólnopolski
Program, opracowany z my-
Êlà upowszechniania
w dzia∏ajàcych na
terytorium Polski
firmach i instytu-
cjach idei odpowie-
dzialnego biznesu.
Program z jednej
strony ma na celu
zwrócenie uwagi biz-
nesu na rol´ prospo∏ecznej
polityki we wszelkich prze-
jawach dzia∏alnoÊci bizneso-
wej, z drugiej strony – wska-
zanie podmiotów, które ju˝
wdro˝y∏y w swoje strategie

idee biznesu spo∏ecznie od-
powiedzialnego, których
dzia∏alnoÊç w tym zakresie
jest ponadprzeci´tna, dzi´ki

czemu mogà one
stanowiç wzór dla
innych uczestników
rynku. 

W bie˝àcym nu-
merze rozpoczynamy
prezentacj´ instytu-
cji nominowanych
do tytu∏u „Dobra

Firma 2008”. Firmy zaintere-
sowane udzia∏em w Progra-
mie prosimy o kontakt z re-
dakcjà:
redakcja@forumbiznesu.pl
tel. 032/ 207 24 60

NUTRICIA Zak∏ady Pro-
dukcyjne Sp. z o.o.

w Opolu jest liderem rynku
˝ywnoÊci dla niemowlàt
i dzieci w Polsce. Asortyment
firmy obejmuje mleka modyfi-
kowane, kaszki mleczne, de-
serki, obiadki w s∏oiczkach
oraz ˝ywnoÊç dla konsumen-
tów, wymagajàcych specjal-
nych diet. Zak∏ad jest laure-
atem szeregu nagród w ró˝-
nych obszarach dzia∏alnoÊci
biznesowej. Nale˝à do nich
m.in.: „Lider Polskiego Bizne-
su – Diament 2008”, „Opolska
Marka”, czy HIT 2007 w kate-
gorii „Najlepszy Obiadek” wg
miesi´cznika Mamo to ja. 

Opolska NUTRICIA jako je-
den z najwi´kszych zak∏adów
w regionie, zatrudnia ponad
650 osób. Na miano „Dobrej
Firmy” zas∏uguje m.in. po-
przez dzia∏ania proekologicz-
ne, które skupiajà si´ na
zmniejszeniu iloÊci wytwarza-
nych odpadów oraz wykorzy-

staniu alternatywnych êróde∏
energii do ogrzewania budyn-
ków i wody u˝ytkowej. Firma
realizuje tak˝e rzetelnà polity-
k´ socjalnà wobec swoich pra-
cowników poprzez wspieranie
rozwoju zawodowego, zapew-
nienie im opieki medycznej,
dop∏at do transportu, dofinan-
sowania do nauki, udzia∏u
w szkoleniach, kursach oraz
imprezach integracyjnych. 

NUTRICIA aktywnie anga-
˝uje si´ w dzia∏ania charyta-
tywne. Od lat wspiera Dom
Dziecka w Tarnowie Opol-
skim oraz opolski Dom Matki
i Dziecka, a tak˝e podejmuje
dzia∏ania w ramach programu
SupportingLives, którego ce-
lem jest zapewnienie jak naj-
lepszych warunków do ˝ycia
dzieciom, m.in. z wiosek dzie-
ci´cych.

Beata Rogowska

DOBRA FIRMA 2008 – NOMINACJE / NUTRICIA
ZAK¸ADY PRODUKCYJNE SP. Z O.O.

Ekspert
w ˝ywieniu dzieci

Jest idealnà propozycjà do
zamieszkania dla osób cenià-
cych sobie cisz´, spokój, czy-
ste Êrodowisko, a jednocze-
Ênie bliskoÊç du˝ych miast
i dobre warunki infrastruktu-
ralne. Gmina Czerwonka (woj.
mazowieckie) zach´ca, oferu-
jàc wyjàtkowo niskie ceny
gruntów pod zabudow´. 

Czerwonka le˝y w pó∏noc-
nej cz´Êci woj. mazowiec-

kiego, 80 km od Warszawy,
na terenie tzw. zielonych
p∏uc tego regionu. Ponad
40% gminy stanowià lasy.
Wielki przemys∏ tu nie zago-
Êci∏. Funkcjonujà jedynie nie-
wielkie, rodzinne gospodar-
stwa rolne. Przez teren Czer-
wonki przep∏ywa rzeka
Orzyc, przez którà biegnie
szlak kajakowy. Gmina gra-
niczy z zalewem o pow. 18
ha, po∏o˝onym w granicach
gminy Maków Mazowiecki.
Ciekawostkà jest znajdujàce
si´ tu ca∏kowicie zalesione,
najwy˝sze wzniesienie na
pó∏nocnym Mazowszu (Góra
Krzy˝ewska, 170 m n.p.m.),
w miejscowoÊci Czerwonka
jest zabytkowy koÊció∏ neo-
gotycki klasy 0.

Jest jednà z najlepiej roz-
wini´tych infrastrukturalnie
gmin w Polsce (92% wodocià-
gów i 95% sieci telefonicznej,
dobrze rozwini´ta sieç drogo-
wa). 

Wi´kszoÊç inwestycji gmi-
nie udaje si´ realizowaç za
Êrodki w∏asne, przy niewiel-
kim udziale dofinansowania
z programów unijnych. Naj-
wi´kszà chlubà jest nowowy-
budowany gmach gimna-
zjum z salà gimnastycznà.

Mimo braku wp∏ywów do bu-
d˝etu Êrodków z podatków
sektora przemys∏owego, uda-
je si´ tak dobrze zarzàdzaç
zasobami finansowymi gmi-
ny, ˝e wszystkie inwestycje
infrastrukturalne w zasadzie
zosta∏y ukoƒczone, a kolej-
nym presti˝owym projektem
jest budowa budynku Gmin-
nego Domu Kultury.

Komunikacyjne po∏o˝enie
Czerwonki (przebiega t´dy
szlak z P∏ocka do Bia∏egosto-

ku i dalej – na Bia∏oruÊ)
oraz trasa z Warszawy na
Mazury, bliskoÊç aglomera-
cji warszawskiej oraz czyste
Êrodowisko, jest jej du˝ym
atutem. Zdaniem Henryka
Koz∏owskiego, wójta gminy,
powoduje to, ˝e gmina Czer-
wonka jest gminà atrakcyj-
nà do inwestowania. Gmina
posiada trzy tytu∏y Gminy
Fair Play.

Maria Le˝ucha

LIDERZY SAMORZÑDNOÂCI / CZERWONKA 

Zielone p∏uca Mazowsza
W swojej historii firma ma re-
alizacj´ rzàdowych zamówieƒ
dla obrony narodowej czy re-
aktywacj´ produkcji polskich
samochodów dostawczych.
Andoria-Mot sp. z o.o. z An-
drychowa (woj. ma∏opolskie)
od kilku lat kontynuuje po-
nad 60-letnià tradycj´ Wy-
twórni Silników Wysokopr´˝-
nych Andoria.

Firma w∏aÊnie odebra∏a
presti˝owà nagrod´ Fo-

rum JakoÊci Quality Inter-
national 2008 za wdro˝ony
zintegrowany System Zarzà-
dzania JakoÊcià ISO/TS
16949:2002. To wyjàtkowy
system, b´dàcy ujednolice-
niem zarzàdzania produkcjà,
dystrybucjà i serwisem, we-
d∏ug norm, obowiàzujàcych
na rynkach motoryzacyj-
nych w USA, Niemczech,
Francji i W∏oszech. Wdro˝e-
nie go w andrychowskiej fa-
bryce, oznacza spe∏nienie
norm najwy˝szych Êwiato-
wych standardów.

Grupa Kapita∏owa to
obecnie tysiàc pracowników,
Andoria-Mot jako spó∏ka za-
rzàdzajàca oraz 3 du˝e za-
k∏ady produkcyjne: Odlew-
nia Motoryzacyjna, Zak∏ad
Mechaniczny oraz spó∏ka
Andoria Diesel. 

Andoria-Mot jest wa˝nym
producentem silników wyso-
kopr´˝nych, zespo∏ów nap´-
dowych, pràdotwórczych,
odlewów ˝eliwnych, cz´Êci
zamiennych do silników
i podzespo∏ów. 

Zaprojektowany w Andry-
chowie i tam produkowany
silnik wysokopr´˝ny to no-
woczesne, polskie rozwiàza-
nie na rynku motoryzacyj-
nym. To oszcz´dna, dyna-
miczna i ekologiczna jednost-
ka nap´dowa z turbodo∏ado-
waniem i intercoolerem. 4-
cylindrowy silnik o pojemno-
Êci 2,6 l ma moc 115 KM spe∏-
niajàcy ekologicznà norm´
EURO 4. W niczym nie ust´-
puje porównywalnym silni-
kom renomowanych produ-
centów. Jest montowany
w samochodach dostaw-
czych i terenowych. Andoria-
Mot udziela na produkowane
silniki 3-letniej gwarancji.

Wobec globalizacji rynku
motoryzacyjnego, Andoria-
Mot znalaz∏a na nim swoje
miejsce jako producent cz´Êci
i komponentów bazujàcych
na odlewach ˝eliwnych i od-
kuwkach. Odbiorcami tych
produktów sà zachodnioeuro-
pejskie firmy, a wÊród nich:
SISU, VALTRA, HASSE &
WREDE, KONE. Komponent,
to bardzo dynamicznie rozwi-
jajàcy si´ obszar produkcji
z rocznym przyrostem 30 do
40 proc. Wykonywane w An-
dorii-Mot, z powierzonych od-
kuwek, wa∏y korbowe, mon-
towane sà min. w samocho-
dach ci´˝arowych MERCE-
DES i MAN. 

Jacek Majewski

FORUM JAKOÂCI QI 2008 / SREBRNE GOD¸O
DLA ANDORII-MOT

Âwiatowe standardy 

Henryk Koz∏owski,
wójt Czerwonki
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Sukcesem jest cz∏owiek

Wizualizacja siedziby SKOK Wo∏omin
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Forum Biznesu

Nowoczesna Spó∏dzielcza Ka-
sa Oszcz´dnoÊciowo-Kredyto-
wa im. Miko∏aja Kopernika
zajmuje si´ upowszechnia-
niem idei samopomocy finan-
sowej, oraz kszta∏towaniem
umiej´tnoÊci efektywnego za-
rzàdzania finansami. SKOK
Kopernik zyska∏ uznanie Kapi-
tu∏y Konkursu Lider Odpowie-
dzialnoÊci Spo∏ecznej „Dobra
Firma 2008”, uzyskujàc nomi-
nacj´ jako dobry pracodawca.
Firma realizuje niezmiernie
rzetelnà polityk´ kadrowà, co
ma bezpoÊredni wp∏yw na od-
noszone sukcesy ca∏ej Kasy. 

Z prezesem SKOK-u
im. Miko∏aja Kopernika,
Antonim Stadnickim

rozmawia Maria Le˝ucha

– Jak dosz∏o do powsta-
nia SKOK Kopernik i jaki
jest obecny zasi´g dzia∏al-
noÊci?

– SKOK Kopernik po-
wsta∏ w 1994 r. z po∏àcze-
nia kas spó∏dzielczych, ist-

niejàcych przy kopalniach
Budryk w Ornontowicach
i Makoszowy w Zabrzu.
DziÊ dzia∏amy na ca∏ym te-
renie Polski po∏udniowej.
Mamy ju˝ 46 oddzia∏ów.
Kierunek rozwoju ustalili-
Êmy na zag´szczenie sieci
oddzia∏ów tam, gdzie ju˝
jesteÊmy, czyli g∏ównie na
Górnym i Dolnym Âlàsku
oraz w Ma∏opolsce. W cià-
gu najbli˝szych kilkunastu
miesi´cy w tych rejonach
b´dà powstawaç nasze no-
we oddzia∏y.

– Kto mo˝e zostaç wa-
szym klientem?

– Ka˝da osoba fizyczna.
Nie wprowadzamy ˝ad-
nych niepotrzebnych ogra-
niczeƒ formalnych, poza
tymi, które wynikajà z re-
gulaminu (np. posiadanie
dowodu osobistego, wype∏-
nienie deklaracji cz∏on-
kowskiej). Pokutuje po-
glàd, ˝e klientami SKOK-
ów sà ludzie niezamo˝ni,
jednak mamy wÊród swo-
ich cz∏onków osoby, które
deponujà na naszych loka-
tach wiele milionów z∏o-
tych. Cz∏onkowie Kasy sà
jej wspó∏w∏aÊcicielami
i wspólnie decydujà o kie-
runkach rozwoju. Krótko
mówiàc, jest to grupa lu-
dzi, którzy wspólnie
oszcz´dzajà i po˝yczajà so-
bie pieniàdze. 

– Co odnotowuje Pan ja-
ko najwi´kszy sukces?

– Przede wszystkim nie-
zmiernie powa˝ne podej-
Êcie do klientów. Równie
konsekwentnie realizuje-
my polityk´ wewn´trznà
firmy. Nasi pracownicy
traktowani sà jak partne-
rzy, którzy wspólnie pra-
cujà na sukces ca∏ej firmy. 

– Na czym polegajà ró˝-
nice i jakie korzyÊci odno-
szà pracownicy w zwiàzku
takimi za∏o˝eniami? 

– Wynagrodzenia na-
szych pracowników sà
rynkowe, nieustannie dba-
my o rozwój kadry. Po-
zwalamy, aby zawodowo
pracownicy mogli osià-
gnàç to, co chcà. Wspiera-
my ich rozwój, dzielimy
si´ wiedzà. Sprawiedliwie
rozliczamy pracowników
z wykonywanych dzia∏aƒ
i zajmowanych stanowisk,
za pomocà obiektywnych
mierników. Wspieramy
rozwój zawodowy kobiet
i m∏odych matek. Kierow-
nik – kobieta zarabia do-
k∏adnie tyle samo, co m´˝-
czyzna, zatrudniony na ta-
kim stanowisku, nie ró˝ni-
cujemy wynagrodzeƒ ze
wzgl´du na p∏eç. Nasze
p∏ace systematycznie ro-
snà, np. w ubieg∏ym roku
zarobki w firmie wzros∏y
o ponad 60 proc. Robimy
wszystko, co sprawi, ˝e na-
szym ludziom b´dzie
chcia∏o si´ tu pracowaç
przez wiele lat. MyÊl´, ˝e

najlepszym wyznaczni-
kiem  poprawnej polityki
kadrowej, jest niska rota-
cja pracowników w naszej
firmie. 

– Na czym opiera si´
Paƒstwa system motywa-
cyjny?

– Przede wszystkim sà
to czynniki finansowe.
Oprócz sta∏ych pensji,
pracownicy rozliczani sà

w systemie prowizyjnym.
Jest on rozbudowany na
ca∏à firm´, po to, aby oso-
by, które nie majà bezpo-
Êredniego wp∏ywu na
sprzeda˝ produktów (np.
dzia∏ administracji) rów-
nie˝ odczuwa∏y wzrost
wyniku ekonomicznego.
Dzielimy si´ wypracowa-
nym zyskiem ze wszystki-
mi pracownikami. Mamy
równie˝ doskona∏y system

motywacji pozafinanso-
wej. Szczególnie dobrze
rozwini´ty jest system
szkoleƒ. Korzystamy
z us∏ug najlepszych na
rynku firm szkolenio-
wych. Nasz bud˝et na ten
cel wynosi rocznie ok. mi-
lion z∏otych, co na firm´,
zatrudniajàcà ok. 400 osób
jest kwotà naprawd´ du-
˝à. Propozycje szkoleƒ

nieustannie ulegajà mo-
dernizacji, poniewa˝ to sa-
mi pracownicy sugerujà
kierunki, w jakich chcieli-
by podnieÊç swoje kwalifi-
kacje. 

– Takim ca∏kowicie po-
zafinansowym elementem
systemu motywacyjnego
sà te˝ wewn´trzne kon-
kursy. Czy organizujà
Paƒstwo jakieÊ konkursy
dla pracowników? 

– OczywiÊcie. W∏aÊnie
trwa ca∏oroczny konkurs
na najlepszych pracowni-
ków. A˝ 40 z nich poje-
dzie w tym roku na narty
w Dolomity W∏oskie.
Kryteria oceny sà proste
– nagradzamy m.in. naj-
lepszych sprzedawców,
ale te˝ tych, którzy rze-
telnie wykonujà swoje
obowiàzki, sà ambitni,
prowadzà do rozwoju fir-
my oraz dzielà si´ wiedzà
merytorycznà i doÊwiad-
czeniami. To ju˝ 3 edycja
tego konkursu. W swojej
polityce motywacyjnej
mamy oczywiÊcie rów-
nie˝ spotkania integra-
cyjne, organizowane 2 ra-
zy w roku. 

– Dobry pracodawca to
tak˝e realizowanie zasad
odpowiedzialnoÊci spo∏ecz-
nej. Prosz´ coÊ opowie-
dzieç o Paƒstwa dzia∏alno-
Êci sponsorskiej.

– Przede wszystkim od
3 lat wspó∏finansujemy
Fundacj´ „Zamek Chu-
dów”, która odbudowuje
ten zamek. Wspomagamy
ró˝nego rodzaju imprezy,
organizowane w mia-
stach, w których sà nasze
oddzia∏y (np. dni miast).
BezpoÊrednio te˝ wspo-
magamy najbardziej po-
trzebujàce lokalne spo-
∏ecznoÊci np. oÊrodki
opiekuƒcze i Êwietlice
Êrodowiskowe.
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Dobry pracodawca

Fachowa obs∏uga klienta w oddziale w Siemianowicach Âl.

Oczyszczalnia w Tychach-Urbano-
wicach nale˝àca do Regionalnego
Centrum Gospodarki Wodno-Âcie-
kowej SA znajduje si´ w gronie
najefektywniejszych ekologicznie
i ekonomicznie oczyszczalni w kra-
ju. Âwiadczà o tym liczne nagrody
przyznane Spó∏ce m.in. certyfikaty
Solidna Firma, Fair Play, Gazele
Biznesu czy nagroda w Narodo-
wym Konkursie Ekologicznym
„Przyjaêni Ârodowisku”. Tyska
Spó∏ka stosuje nowoczesne tech-
nologie w oczyszczaniu Êcieków,
odprowadza Êcieki od mieszkaƒ-
ców i zak∏adów, wykorzystuje od-
nawialne êród∏a energii oraz za-
rzàdza projektem dofinansowa-
nym z Funduszu SpójnoÊci „Go-
spodarka Êciekowa w Tychach”.

Kiedy w 2000 roku spó∏ka
otrzyma∏a od gminy Ty-

chy obiekty i urzàdzenia
oczyszczalni, jej wyposa˝enie
wymaga∏o pilnej modernizacji. 

Dzi´ki staraniom Zarzàdu,
RCGW SA otrzyma∏o najpierw
preferencyjnà po˝yczk´
z WFOÂiGW w Katowicach,
a nast´pnie bezzwrotnà dota-
cj´ z Ekofunduszu, które po-
zwoli∏y wyremontowaç i uno-
woczeÊniç cz´Êç mechanicznà
i biologicznà oczyszczalni oraz
cz´Êç osadowà, zwiàzanà z za-
gospodarowaniem biogazu. 

Wszystkie te dzia∏ania przy-
czyni∏y si´ do tego, ˝e dziÊ ty-
ska oczyszczalnia osiàga zde-
cydowanie lepsze parametry
oczyszczania Êcieków ni˝ wy-
nika to z obowiàzujàcych prze-
pisów. Na uwag´ zas∏ugujà za-
stosowane na oczyszczalni roz-
wiàzania nietypowe, pionier-
skie jak np. sterowanie proce-
sem napowietrzania Êcieków

wg nowoczesnej technologii
C-Tech. W lipcu 2006 roku na
oczyszczalni uruchomiono
agregat pràdotwórczy, wytwa-
rzajàcy energi´ elektrycznà
i cieplnà z biogazu, powstajà-
cego jako produkt uboczny
w procesie fermentacji osa-
dów. – Agregat uruchomiony
w 2006 roku tylko w 50% po-
krywa zapotrzebowania
oczyszczalni na pràd, ale
w czerwcu tego roku w ra-
mach projektu „Gospodarka
Êciekowa w Tychach” urucho-
miony zosta∏ drugi agregat.
Zak∏adamy, ˝e nasze potrzeby
energetyczne b´dà zaspokojo-
ne w 95% – mówi Aneta
Dàbrowska, Prokurent – Dy-
rektor ds. ekonomiczno-finan-
sowych RCGW SA. Urucho-
mienie instalacji biogazu, zwa-
nej bioelektrociep∏ownià zosta-
∏o docenione w 2007 przez Pol-
skà Izb´ Ekologii nagrodà
Ekolaur. Rok wczeÊniej Spó∏ka
równie˝ zosta∏a nagrodzona
Ekolaurem za modernizacj´
cz´Êci biologicznej. 

W 2005 roku gmina Tychy
powierzy∏a RCGW SA zarzà-
dzanie projektem „Gospodar-
ka Êciekowa w Tychach”, któ-
ry zak∏ada budow´ i moderni-
zacj´ 322 km sieci kanalizacyj-
nych oraz dalsze unowocze-
Ênienie oczyszczalni. 

W bie˝àcym roku RCGW
SA zakoƒczy∏o wdra˝anie zin-
tegrowanego systemu zarzà-
dzania jakoÊcià i Êrodowi-
skiem ISO 9001 i 14001. Obec-
nie Spó∏ka rozpocz´∏a wdra˝a-
nie systemu zarzàdzania bez-
pieczeƒstwem i higienà pracy
– PN-N 18001. 

Spó∏ka od kilku lat realizuje
zasady biznesu spo∏ecznie od-
powiedzialnego, uj´te w tym
roku w specjalnie przygotowa-
nej strategii CSR (Corpoarate
Social Resposibility). RCGW
SA pomaga lokalnym organi-
zacjom. – Nie szcz´dzimy Êrod-

ków na sport, edukacj´, kultu-
r´, organizujemy konkursy
ekologiczne dla dzieci – mówi
A. Dàbrowska. – RCGW SA
pomaga równie˝ hospicjom,
szpitalom oÊrodkom opiekuƒ-
czo-wychowawczym. Aktyw-
nie wspieramy lokalne przed-
si´wzi´cia ekologiczne. W 2007
roku zleciliÊmy opracowanie
studium mo˝liwoÊci rewitali-
zacji Jeziora Paprocaƒskiego.
W tym samym roku podj´li-
Êmy prób´ oczyszczenia i re-
kultywacji tego˝ jeziora po-
przez zainstalowanie specjali-
stycznego urzàdzenia o nazwie
rezonator. 

Wa˝ny element strategii
CSR stanowià programy poza-
p∏acowe dla pracowników.
RCGW SA dok∏ada szczegól-
nych staraƒ by zapewniç
atrakcyjne warunki pracy, wy-
kraczajàce daleko ponad pod-
stawowe wymogi, organizujàc
rok rocznie imprezy integra-
cyjne dla pracowników, wy-
cieczki krajowe i zagraniczne,
bony towarowe z okazji Êwiàt. 

W ramach szkoleƒ pracow-
nicy Spó∏ki korzystajà równie˝
z zagranicznych wyjazdów na-
ukowo-technicznych do przed-
si´biorstw bran˝y wodno-ka-
nalizacyjnej. 

Spó∏ka pomaga tym za-
trudnionym, którzy chcà pod-
nosiç swoje kwalifikacje dofi-
nansowujàc nauk´ na stu-
diach, studiach podyplomo-
wych czy w szko∏ach Êred-
nich. RCGW SA umo˝liwia
równie˝ uczniom i studentom
odbywanie sta˝y zawodo-
wych i praktyk studenckich.

W ramach dialogu spo∏ecz-
nego Spó∏ka organizuje „Dni
otwarte oczyszczalni”, przybli-
˝ajàc dzieciom i m∏odzie˝y
oraz pozosta∏ym mieszkaƒcom
Tychów ekologiczne i ekono-
miczne aspekty procesu
oczyszczania Êcieków.

Ma∏gorzata Bachórz
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Inwestycje w ekologi´ i pracowników
Na Dolnym Âlàsku, niedale-
ko czeskiej granicy, znajduje
si´ miejscowoÊç szczególnie
obfita w radon – Âwieradów
Zdrój. Pierwiastek ten m.in.
hamuje procesy starzenia
i regeneruje si∏y witalne.
Oko∏o 250 lat temu powsta∏o
na tym terenie uzdrowisko,
które obecnie dynamicznie
si´ rozwija.

Radon jest obecny w tam-
tejszym powietrzu, wo-

dzie i glebie. Poza cz´Êcià

Polski, Czech i Niemiec jest
niespotykany w innych cz´-
Êciach Europy. Oprócz
wspomnianych wczeÊniej
w∏aÊciwoÊci, radon wp∏ywa
korzystnie na procesy enzy-
matyczne, wzmacnia naczy-
nia krwionoÊne i tkank´
nerwowà oraz obni˝a nadci-
Ênienie t´tnicze.

Innymi naturalnymi wa-
lorami uzdrowiska Âwiera-
dów-Czerniawa sà borowina
i Êwierk. Âwierk znajduje
swoje zastosowanie w lecze-
niu schorzeƒ uk∏adu odde-
chowego i nerwowego. Z ko-

ry Êwierkowej przygotowuje
si´ wywar, który nast´pnie
wykorzystuje si´ w kàpie-
lach leczniczych. Takie kà-
piele wp∏ywajà kojàco na or-
ganizm i zwi´kszajà napi´-
cie skóry. Borowinà nato-
miast leczy si´ procesy zwy-
rodnieniowe stawów i chrzà-
stek stawowych. Stosuje si´
jà tak˝e przy leczeniu sta-
nów pourazowych stawów,
koÊci, okostnej i mi´Êni oraz
w leczeniu przewlek∏ych
chorób uk∏adu pokarmowe-
go i chorób kobiecych. 

Najwi´kszym
bogactwem natu-
ralnym Êwiera-
dowskiego uzdro-
wiska sà jednak
tamtejsze wody
mineralne, czer-
pane z pobliskich
Gór Izerskich.
Wody te zawiera-
jà w sobie ˝elazo,
fluor, magnez
i wspomniany
wczeÊniej radon.

Ich spo˝ywanie wp∏ywa po-
zytywnie na prac´ serca i re-
guluje ciÊnienie t´tnicze.
Dzi´ki nim poprawia si´ tak-
˝e praca uk∏adu pokarmowe-
go, zwi´ksza si´ iloÊç wydzie-
lanych kwasów ˝o∏àdkowych
i obni˝a poziom cukru w or-
ganizmie. Ponadto zmniej-
szajà one napi´cie mi´Ênio-
we, dzia∏ajà uspokajajàco,
przyczyniajà si´ do rozsze-
rzania naczyƒ skórnych i po-
budzajà uk∏ad hormonalny. 

Na terenie Uzdrowiska,
w Domu Zdrojowym, znaj-
duje si´ pijalnia wody mine-

ralnej, gdzie prowadzi si´
kuracj´ pitnà. Za pomocà ta-
kiej kuracji leczy si´ m.in.
niedokrwistoÊç, nadciÊnie-
nie, ∏agodne postacie cu-
krzycy, alergi´ czy oty∏oÊç. 

W Uzdrowisku Âwieradów-
Czerniawa przeprowadza si´
ró˝nego rodzaju zabiegi i le-
czy wiele schorzeƒ. Sà to za-
burzenia uk∏adu oddechowe-
go, neurologicznego, gineko-
logicznego, reumatologiczne-
go i narzàdów ruchu. WÊród
stosowanych zabiegów mo˝-
na wyró˝niç kàpiele (mine-
ralne, Êwierkowe, borowino-
we i radonowe), masa˝e, in-
halacj´ radoczynnà i aerozo-
loterapi´ mineralnà. 

Niezwyk∏e warunki natu-
ralne uzdrowiska i bogata
oferta zabiegów przyciàgajà
do niego kuracjuszy nie tyl-
ko z terenu ca∏ej Polski, ale
równie˝ i z zagranicy, g∏ów-
nie z Czech i Niemiec. Wielu
z nich ponownie odwiedza
to miejsce. Miejsce, które
dzi´ki radonowi zyska∏o
miano Doliny M∏odoÊci.

Zuzanna ˚ydek

Zapraszamy do odwiedze-
nia tego urokliwego miejsca:

DOBRA FIRMA 2008 – NOMINACJE / UZDROWISKO
ÂWIERADÓW-CZERNIAWA

Dolina m∏odoÊci

„Uzdrowisko
Âwieradów-Czerniawa” Sp. z o.o.

59-850 Âwieradów-Zdrój,
ul. Zdrojowa 2

tel. 075 78 20 500, 075 78 20 569
www.uzdrowisko-swieradow.pl


